

GUIDO LENZI, *Internazionalizzare per corresponsabilizzare.*

ABSTRACT -Circumstances in the Middle East have reached a point where all crises converge, and must therefore be dealt with comprehensively. Which implies that the various actors must revert to multilateral methods in order to ex-pose, analyse and link the various strands of individual issues, thereby also involving jointly the necessary interlocutors, local and international. The broad political consensus presently missing around the spirit and the mechanisms established by the UN charter over half a century ago must be reestablished and strengthened, for the maintenance of peace and security beneficial to all, in a globalised world that has rendered hegemonies and balance of power equations hardly effective any more.

RÉSUMÉ -La situation au Moyen Orient en est au point où toutes les crises convergent, et doivent par conséquent être gérées dans leur ensemble. Ce qui implique que les différents acteurs doivent recourir aux méthodes multilatérales pour exposer, analyser et connecter les éléments des différentes questions, en impliquant la totalité des interlocuteurs nécessaires à leur solution, au niveau local et international. Le consensus politique qui manque actuellement autour de l'esprit et des mécanismes établis il y a plus d'un demi siècle par la charte des Nations Unies, doit être rétabli et consolidé, pour le maintien de la paix et de la sécurité internationales, dans l'intérêt de tous, dans un monde globalisé qui rend inefficaces les hégémonies et les équilibres de puissance d'antan.

PAROLE CHIAVE: *Medio Oriente, ONU, Multiculturalismo, Libano, UNIFIL.*

